

### 论文摘要

中国有色金属学报

ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO

第19卷 第11期 (总第128期) 2009年11月

 [PDF全文下载]  [全文在线阅读]

文章编号: 1004-0609(2009)11-1894-08

## 粗大第二相及时效析出相对Al-Mg-Si合金 延性断裂的耦合影响

张国君<sup>1, 2</sup>, 袁生平<sup>2</sup>, 王瑞红<sup>1, 2</sup>, 刘刚<sup>2</sup>, 孙军<sup>2</sup>, 陈康华<sup>3</sup>

- (1. 西安理工大学 材料科学与工程学院, 西安 710048;
2. 西安交通大学 材料科学与工程学院 金属材料强度国家重点实验室, 西安 710049;
3. 中南大学 粉末冶金国家重点实验室, 长沙 410083)

**摘要:** 针对Al-Mg-Si合金采用不同固溶处理和时效处理获得粗大第二相颗粒与析出相颗粒之间体积分数的相对变化, 研究粗大第二相颗粒与析出相颗粒对合金断裂应变的耦合影响。结果表明: 两种颗粒间含量的相对变化对Al-Mg-Si合金断裂应变的影响呈非单调性, 粗大第二相颗粒含量较高的合金经较高温度时效时, 其断裂应变值高于粗大第二相含量较低但经较低温度时效的合金的断裂应变值。根据强化效果相对变化对此试验现象进行分析讨论, 采用多尺度断裂模型很好地模拟了该两相颗粒对断裂应变的耦合影响。

**关键字:** Al-Mg-Si合金; 第二相; 析出相; 断裂应变

## Coupled influence of constituents and precipitates on ductile fracture of Al-Mg-Si alloys

ZHANG Guo-jun<sup>1, 2</sup>, YUAN Sheng-ping<sup>2</sup>, WANG Rui-hong<sup>2</sup>, LIU Gang<sup>2</sup>, SUN Jun<sup>2</sup>, CHEN Kang-hua<sup>3</sup>

- (1. School of Materials Science and Engineering, Xi'an University of Technology, Xi'an 710048, China;
2. State Key Laboratory for Mechanical Behavior of Materials, School of Materials Science and Engineering, Xi'an Jiaotong University, Xi'an 710049, China;
3. State Key Laboratory of Powder Metallurgy, Central South University, Changsha 410083, China)

**Abstract:** Different solution, quenching and aging treatments, inducing a trade-off between the constituents and precipitates, were employed to Al-Mg-Si alloys in order to study the coupling effect of the trade-off in volume fraction on the fracture strain. The results show that the dependence of ductility on the trade-off in volume fraction between the constituents and precipitates is non-monotonic, and that the alloys containing more detrimental constituents but aged at a somewhat higher temperature exhibit ductility superior to those of the alloys containing less detrimental constituents but aged at lower

temperature. The experimental phenomena above are analyzed according to the change-over in strength and toughness, furthermore, the coupling effect of the constituents and precipitates on the strain to fracture is well modeled by using multi-scale model.

**Key words:** Al-Mg-Si alloy; constituent; precipitate; fracture strain

版权所有：《中国有色金属学报》编辑部 湘ICP备09001153号

地 址：湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编： 410083

电 话： 0731-88876765, 88877197, 88830410 传真： 0731-88877197

电子邮箱： [f-ysxb@mail.csu.edu.cn](mailto:f-ysxb@mail.csu.edu.cn)